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Zadeva: Pravica do pitne vode in ohranitve biološkega filtra 

 

V skladu s 97. členom Poslovnika Mestnega sveta MOL podajam pisno vprašanje in prosim 

za pisni odgovor. 

Spoštovani, 

Gradnja in kasneje delovanje kanala C0 predstavlja resno in dolgoročno grožnjo za varnost 

oskrbe s pitno vodo za več sto tisoč državljank in državljanov. V primeru obratovanja kanala bo 

ogroženo zdravje Ljubljančank in Ljubljančanov, tudi če ne pride do izrednih dogodkov kot je 

npr. potres, poplava, vojna ali sabotaža. Kako je sicer v pravni državi, ki naj bi bila ekološko 

osveščena, sploh možno, da do takšne gradnje pride, ni povsem jasno. Dodatna zanimivost je, 

da je projekt financiran iz evropskih sredstev, ki so namenjena izboljšanju okoljskih 

standardov, ne pa ustvarjanju novih okoljskih tveganj.  Nacionalni inštitut za javno zdravje je 

izdal negativno mnenje, številni zdravniki so opozorili na tveganja za zdravje, akademska 

stroka je podala jasno opozorilo o nepopravljivih posledicah onesnaženja, a projekt izgradnje 

kanala C0 se nadaljuje. 

 

Strokovnjaki s področja hidrologije, ekologije, gradbeništva in medicine opozarjajo na številne 

nevarnosti pri gradnji in kasnejšem obratovanju kanala C0. Že zgrajeni deli kanala kažejo 

znake puščanja, čeprav sploh še ni bil dan kot celota v uporabo. Materiali, uporabljeni pri 

gradnji, niso prilagojeni specifičnim geološkim in hidrološkim razmeram območja, dodatno pa 

je kanal grajen iz gorljivega poliestra, ki ob prisotnosti industrijskih odplak in fekalnih snovi 

ustvarja resno tveganje za eksplozije in požare. Ena najresnejših groženj, ki jo izpostavljajo 

strokovnjaki, pa je trajno uničenje biološkega filtra v vodonosniku. Gre za  naravni proces, ki 

omogoča samoočiščenje vode, pri čemer mikroorganizmi razgrajujejo onesnaževala in 

preprečujejo vdor nevarnih snovi v pitno vodo. Nastajal je stoletja in ima omejeno kapaciteto, 

ki bi lahko ob nenadnem povečanju onesnaženja odpovedala. Biološkega filtra ni mogoče 



 

umetno nadomestiti ali obnoviti, njegovo uničenje pa bi pomenilo dolgoročno onesnaženje 

pitne vode za celotno Ljubljansko kotlino.  

 

Čista pitna voda je temeljna človekova pravica in ključna sestavina zdravega življenjskega 

okolja. Zato imamo tudi v Sloveniji predpise, ki določajo zaščito vodovarstvenih območij in 

omejujejo posege na območjih, kjer bi lahko prišlo do onesnaženja ključnih vodnih virov. Pitna 

voda je strateški vir, ki ga ne smemo žrtvovati zaradi dvomljivih ali celo škodljivih 

infrastrukturnih rešitev. Pričakujemo jasne odgovore in predvsem takojšnje ukrepanje v korist 

javnega zdravja in okoljske varnosti. Ne samo za nas ampak za vse prihodnje generacije, ki 

zaradi zastrupitve vodnega vira ne bodo mogle kakovostno živeti na območju Ljubljane. 

 

Ob vseh teh dejstvih in ugotovitvah zato sprašujem: 

 

 Katere predpise, ki varujejo pitno vodo, ste pri gradnji kanala C0 upoštevali? 

 Zakaj kljub številnim opozorilom (pismo zdravnikov, NIJZ, Biotehnična fakulteta, 

okoljevarstvene organizacije idr.) niste projekta ustavili?  

 Katere kompetence ima župan pri odločanju o tako pomembnem projektu?   

 

Lepo pozdravljeni, 

  

                            dr. Tina Bregant, 

                             mestna svetnica 


